
بعد از شكس�ت در وعده حذف ويزاي اربعين، 
مشكلات پوش�ش بيمه اي زائران، هزينه هاي 
عجي�ب ه�لال احم�ر و دو برابر ش�دن بليت 
اتوبوس ه�ا، بخ�ش ديگ�ري از رويكرده�اي 
كاسبكارانه دولت با عشق بازي مردم در سامانه 
سماح رقم خورد؛ گرانفروشي ويزا براي زائران 
اربعين هم به س�اير م�وارد درآمدزايي دولت 
اضافه ش�د. بعد از س�ه روز اختلال »س�امانه 
سماح« زائران اربعين روز گذشته با مراجعه به 
اين سامانه با افزايش چند هزار توماني هزينه ها 
مواجه شدند. به عنوان نمونه سامانه از زائران 
طلب هزينه ريالي 4۰ دلار آن هم با رقم 4 هزار 
و ۲۵۰ تومان مي كند. در بازار آزاد رقم دلار به 
مراتب پايين تر است. اين اقدام به گفته مردم و 
مسئولان نه تنها مصداق بارز اجحاف بوده است، 
بلكه اگر آن را در كنار ساير اقدامات اخير دولت 
بگذاري�م، به اين نتيجه تأس�ف بار مي رس�يم 
كه اق�دام دولت در باره اين حماس�ه پرش�ور 
اربعين، ظاهراً جز كاس�بي فراتر نبوده است. 
 ماجرا از اين قرار است كه سامانه سماح در روزهاي 
گذشته به دليل اختلال هاي فني دچار مشكلاتی 
شد و نام نويسي علاقه مندان به سفر زيارتي اربعين 
حس��يني امكان پذير نبود. بالاخره بعد از سه روز 
متوالي،  مشكلات فني رفع ش��د و اين سامانه در 
اختيار كارب��ران قرار گرفت، اما رف��ع اختلال  به 
افزاي��ش ريالي هزين��ه ويزا ختم ش��د. دولت در 
اقدامي عجيب و قاب��ل تأم��ل در سامانه سماح، 
جهت ويزاي زائ��ران اربعين ن��رخ دلار را 4هزار 
و۲۵۰ تومان محاسب��ه كرده است و اين در حالي 
بود كه قيمت دلار دولتي هم اكنون حدود 3هزار 
و ۵۰۰ تومان و قيمت در بازار آزاد حدود 4هزار و 
۱۵ تومان است.   علاوه ب��ر اينكه اين اقدام دولت 
بي شباهت به كاسبي ك��ردن از عشق بازي مردم 
نيست، ذكر اين نكته ضروري است كه در راستاي 
پرشورتر برگزار شدن حماسه اربعين حس��يني 
نيز گام مثبت و برجس��ته اي از جانب مسئولان 
ديده نشد و در مقابل به انواع مختلف و شيوه هاي 
عجيب، روش هاي سختگيرانه تري هم كه منجر به 
درآمدزايي بيشتر مي شود، از جانب دولت به كار 

گرفته شده و مي شود. 
  انفعال در ويزا

سال هاست كه گفته مي شود مذاكرات سازنده اي 
در زمينه حذف ويزاي اربعين صورت مي گيرد، اما 
همواره با پاسخ منفي دولت و توجيهات مختلف 

مواج��ه مي شويم. اي��ن در حالي اس��ت كه اتباع 
كشورهايي چون مالزي براي سفر به عراق نيازي 
به تهيه ويزا ندارن��د. جالب اين اس��ت كه حتي 
عراقي ها براي كشورهاي��ي مانند جيبوتي، گينه 
بيس��ائو، كومور و لبنان وي��زاي فرودگاهي صادر 
مي كنند و نيازي نيس��ت قبل از سفر زائران وقت 

خود را صرف تهيه ويزا كنند. 
  كاسبي از پوشش بيمه اي 

همچنين در بحث پوشش بيمه اي زائران اربعين 
نيز بيمه ايران در يك حرك��ت نه چندان مقبول 
از مح��ل بيمه هاي زائ��ران حرم حس��يني سود 
شناسايي كرده و در اين راست��ا در قالب معرفي 
يك كار گزار ۱7 درصد از ح��ق بيمه صادره را به 
كارگزار اختصاص داده است؛ اقدامي كه به گفته 
كارشناسان اقتصادي، دلال��ي قراردادي را شكل 
داده است كه كارمزد پرداخت��ي آن را زائران بايد 

پرداخت كنند و در نهايت عجيب آنكه اين رفتار 
اقتص��ادي كاسبكارانه از سوي ي��ك نهاد دولتي 
ص��ورت مي گيرد. ح��ال آنكه دول��ت مي تواند با 
پرداخت هزينه ها و حمايت هاي مالي به كاهش 
اين هزينه ب��رای زائران كمك كن��د و در مقابل 

سهمي از اين كار بزرگ را براي خود قائل شود. 
  كاسبي از حمل و نقل 

از سوي ديگر در حالي كه وزير حمل و نقل عراق 
از مردم بابت كاستي ه��ا عذرخواهي مي كند، اما 
دولت از زب��ان معاون وزي��ر راه و شهرسازي خبر 
از دوبراب��ر شدن بلي��ت اتوبوس در اي��ن ايام داد 
و بعد از اعتراض ها نس��بت ب��ه چنين تصميمي، 
طي جوابيه اي در پاسخ به كاسبي با عشق مردم، 
بهانه تراشي يكس��ره خالي برگشتن اتوبوس ها را 

تحويل دادند. 
موضوعي كه پاسخ آن براي عوام الناس هم روشن 

بود و همه يك صدا معتق��د بودند، اگرچه ممكن 
اس��ت اتوبوس ها از ي��ك طرف خال��ي برگردد و 
غيرعادي باش��د، اما از طرف مقاب��ل كاملًا پر و با 
ظرفيت كامل حركت مي كند و اين هم غير عادي 
خواهد بود؛ چراكه اتوبوس هاي مس��افربري بين 
شهري به ندرت با ظرفيت كامل مسافر مي برند. 
از سوي ديگر مطابق با آماره��اي موجود به طور 
متوسط اتوبوس ها در طول سال با دو سوم ظرفيت 
يا حداكثر سه چه��ارم ظرفيت حركت مي كنند، 
در نتيجه اگ��ر هم قرار بر افزاي��ش قيمت در اين 
ايام است، افزايش بيش از ۵۰ درصد ظلم آشكار 

و مبين است. 
   كاس�بي ه�لال احم�ر و ش�ركت هاي 

هواپيمايي
علاوه بر موضوعات فوق، معضل هزينه تراشي براي 
زائران از سوي هلال احمر ه��م نيز قابل اهميت 
بوده است. چنانچه هر زائر بايد ۶هزار و ۲۰۰تومان 
تحت عنوان هزينه هلال احمر پرداخت كند و از 
آنجا كه خدمات ارائه ش��ده از طرف هلال احمر از 
سوي داوطلبان صورت مي گيرد، سؤال اينجاست 
كه چ��را بايد ۶ه��زار و ۲۰۰توم��ان تحت عنوان 

خدمات هلال احمر دريافت شود؟
گفت��ه مي شود كاف��ي است اين روزه��ا سري به 
شركت ه��اي هواپيمايي بزنيد ت��ا متوجه شويد 
نه تنها خبري از بليت هاي دو طرفه يك ميليوني و 
۲۰۰ هزار توماني نيست، بلكه برخي شركت هاي 
هواپيمايي رقم موجود را تا ۲ ميليون و بعضاً بيشتر 

هم رسانده اند. 
 چرا اجحاف؟

كاسبي اقتصادي از زائران اربعين حسيني بهانه اي 
شد تا به سراغ حسينعلي حاجي دليگاني برويم كه 
با تقديم طرح سؤال خود به هيئت رئيسه مجلس 
شوراي اسلامي چرايي گرانفروشي سامانه سماح 

وابسته به سازمان حج و زيارت را پرسيده است؟!
وي با تأكيد بر اينكه دليل سؤال از وزير به خاطر 
اجحاف در حق زائران حضرت ابا عبدالله حس��ين 
است، به موارد صورت گرفته، اشاره كرد و مي گويد: 
به بهانه هاي مسير رفت و برگشت اتوبوس ها، بليت 
اتوبوس دو برابر ش��د، همچنين رقم اخذ شده در 
مورد هلال احمر مورد مه��م ديگري است كه در 
هيچ ج��ا مشابهت ندارد، از س��وي ديگر در مورد 
ويزا نيز تعلل هايي صورت مي گي��رد كه حداقل 
براي بحث اربعين شرايط سهل تر شود و اين مقدار 

سخت گيري نباشد. 
اين نماينده مجلس در نهايت ب��ا توضيح هزينه 
دريافت وي��زا در سامانه سماح اظه��ار داشت: در 
حالي كه در بازار هر دلار 4هزار و ۱۵ تومان است، 
ولي دولت به قيمت4ه��زار و ۲۵۰ ن��رخ دلار را 
محاسبه كرده است. افزايش رقمي كه اگر ضربدر 
ثبت نام ميليوني زائران ش��ود، ميلياردي خواهد 
شد. چرا بايد چنين اجحافي ص��ورت گيرد؟ آيا 
در خصوص ساير مس��افرت ها هم همين صورت 

است؟ 
حاج��ي دليگان��ي در نهايت تصريح ك��رد: حتي 
در مورد بليت هوايي هم ح��رف براي گفتن زياد 
است، اما در خصوص اين همايش ميليوني همه 
دولت هاي اسلامي خصوص��اً جمهوري اسلامي 
اي��ران ك��ه حكومت شيع��ه محس��وب مي شود 
بايد تس��هيلات بيشتري فراهم كن��د، نه اينكه 
سختگيرانه تر رفتار كند. وزير ارشاد بايد در اينباره 

پاسخگو باشد. 
اين حجم از هزينه ها و سك��وت دولت كه بعضاً با 
توجيه و بهانه پاسخ داده مي شود، در حالي است 
كه دول��ت مي تواند با قبول اي��ن هزينه ها توسط 
تخصيص بودجه، بار و فش��ار كمتري را بر دوش 
مردم قرار دهد و گام��ي در جهت پرشور تر كردن 
اين سفر مهم بردارد و حداق��ل در ثواب اين سفر 
ديني و معرفتي سهيم شود، اما در عمل آنچه ديده 
شد، نگاه و رويكرد كاسبكارانه از حماسه معنوي 

بين المللي مردم است.
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دام فساد آرایشگاه های مختلط برای زنان و دختران
 رئيس تعزيزات حكومتي: بعضي باندهاي فساد با  مديريت آرايشگاه ها هدايت مي شوند

کاسبي  از  حماسه اربعين!
هزينه تراشی های دولتی برای زائران اربعين ادامه دارد

حاجی دليگانی: در حالی كه دلار در بازار 4۰1۵ تومان است ولی دولت نرخ دلار را براي زائران اربعين4۲۵۰ تومان محاسبه كرده است، 
افزايش نرخي كه  با توجه  به ثبت نام ميليونی زائران، رقمي ميلياردی خواهد شد. آيا در خصوص ساير مسافرت ها هم همينطور است؟

ادامه از صفحه اول
اما اين، تمام تخلفات آرايشگاه هاي زنانه نيس��ت و به اين فهرست 
بايد فيلمبرداري پنهاني از زناني كه براي دريافت خدمات مراجعه 
كرده اند و همچنين حضور آرايشگر مرد براي ارائه خدمات آرايشي 

به زنان را اضافه كرد!
  شايعه اي كه تأييد شد

صحبت هاي ضد و نقيض و حرف هاي درگوشي درباره آرايشگاه هاي 
زير زميني زنانه كه در آن آرايشگر مرد وجود دارد، چند سال پيش 
بود كه به رسانه ها راه يافت و علامت تعجبي بزرگ در برابرش قرار 
گرفت؛ تعجبي توأم با ناب��اوري كه اين خب��ر را در حد يك شايعه 
قرار داد. اواخر س��ال گذشته بود كه معلوم شد اي��ن ماجرا شايعه 
نبوده است و حقيقت دارد. منبع تأييد خبر هم عليرضا جمشيدي، 
رئيس تعزيزات حكومتي بود كه در اين باره گفت: »طبق تحقيقي 
كه صورت گرفته است، ۱۰ هزار آرايشگاه غيرمجاز در حال فعاليت 
هستند و در تهران به وفور گزارش داريم كه مردان كارهاي آرايشي 
را براي زنان انجام مي دهند و بعضاً باندهاي فس��ادي هستند كه با 
رهبريت آرايشگاه ها دنبال مي شود، حتي دخت��ران را به خارج از 
ايران هم مي فرستند. اين اتفاقات خاموشي است كه دختران جوان 
را هدف قرار داده اند، بنابراين بايد نظارت جامعي بر نحوه فعاليت 

آرايشگاه ها وجود داشته باشد، اميدواريم طي طرحي كه به صورت 
كشوري برگزار مي شود، بتوانيم اين مشكل را كمرنگ تر كنيم و اگر 
نياز به برخورد بود، برخورد جدي انجام دهيم.« اظهارات علي اكبر 
مختاري، مدير كل تعزي��رات استان البرز سند ديگ��ري از وجود 
چنين آرايشگاه ها بود. وي در گزارشي كه از تخلفات آرايشگاه هاي 
استان البرز ارائه كرد،  گفته بود: در برخ��ي از آرايشگاه هاي زنانه، 
آرايشگرهاي مرد حض��ور داشته اند. ب��ا تمام اينه��ا اما همچنان 
برخوردي جدي با آرايشگاه هاي مختلط زنانه صورت نگرفته و اين 

آرايشگاه ها به كانوني براي تخلفات بزك كرده تبديل شده است. 
  زير زمين هايي كه حريم شخصي اند!

ظاهراً برخورد با اين آرايشگاه هاي زير زميني چندان هم كار ساده اي 
نيس��ت. مهوش ايزدي، قاضي شعبه ۶۰ تعزيرات حكومتي تهران 
درباره چالش هاي موجود بر سر راه ممانعت از فعاليت آرايشگاه هاي 
بدون مجوز مي گويد: »يكي از مشكلات بزرگ در مورد نظارت بر 
فعاليت آرايشگاه اين است كه بس��ياري از متصديان اين واحدها، 
مجوز و پروان��ه فعاليت ندارند و به ص��ورت زيرزميني و بدون اخذ 
پروانه فعاليت مي كنند.«  بنابراين اگرچه تعزيرات مرجع رسيدگي 
است، اما مس��تقيم نمي تواند به اين مسئله ورود كند و در راستاي 
ماده ۲7 قان��ون نظام صنفي اتحاديه با همك��اري نيروي انتظامي 

مي تواند محل هاي بدون پروانه را پلمب كن��د و در واقع تعزيرات 
در م��ورد آرايشگاه هاي فاقد مجوز تكليف ن��دارد.  به گفته ايزدي 
بيشتر آرايشگاه هاي بدون مجوز يا پروانه كس��ب در مكاني غير از 
واحد صنفي يا در منازل مسكوني فعاليت مي كنند و به آساني تحت 
تعقيب قرار نمي گيرند و در وضعيت موجود برخورد با اينگونه افراد 
بسيار مشكل است.  آنگونه كه سهيلا جلودارزاده، عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس شوراي اسلامي مي گويد نيز مشكلاتي در مسير 
برخورد با اين سالن هاي آرايش متخلف وجود دارد، به اين دليل كه 
آنها در فضاي بسته كه حريم شخصي افراد محسوب شده، فعاليت 
مي كنند و بر اساس قانون نيز نمي توان به منظور بررسي وضعيتشان 
به اين فضاها ورود پيدا كرد.  وي درباره آسيب هاي آرايشگاه هاي 
مختلط معتقد است: »شايد انجام اقدام خلاف قانون در سالن هاي 
آرايش مختلط تنها به بدحجابي ختم شود، اما اگ��ر اين نوع ارائه 
خدمات در آرايشگاه ه��اي داراي مجوز صورت بگي��رد، به ترويج 
فرهنگ غيراسلامي منتهي خواه��د شد؛ آسيب هاي اجتماعي اي 
همچون ايجاد خانه هاي فساد و طلاق كه بنيان خانواده ها را تهديد 
مي كند، كمترين معضلات ناشي از ايج��اد آرايشگاه هاي مختلط 
است، بنابراين اين نوع آرايشگاه ه��ا به خودي خود زمينه ساز بروز 

ناهنجاري هاي اجتماعي هستند.«

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

تصاوير تلگرامي: 
شپش سگي سوغات سبك زندگي غربي ب��راي اهالي شمال تهران / 

مرسي كه اينجوري مدرن و پيشرفته شدين.

ارسال پيامك تبليغاتي براي مشتركي��ن / دريافت مدرك از سيكل تا 
ارشد بدون حضور در كلاس.

مسائل اجتماعي در رصد روزنامه ها: 
فرهيختگان)مواد مخدر(: در »لب خط« خانواده هايي زندگي مي كنند 
كه دسترسي شان به مواد مخدر صنعت��ي و سنتي  از دسترسي به يك 

بسته پفك و يك پاكت ميوه آسان تر و در مواردي ارزان تر است. 
  ابتكار)محيط زيس��ت(: مس��ئولان هر بار پ��س از وقوع ه��ر حادثه 
غير مترقبه اي اعلام كردند، غافلگير شدن��د. تفاوت توفان هاي اخير با 
قبلي ها اين بود كه هواشناسي هوشيار شد و با ديدن كوچك ترين باد و 

گرد و غبار هشدارهاي لازم را در قالب اطلاعيه هايي صادر كرد. 
 برنا – مهدي تندگويان: بايد مدرك گراي��ي به تخصص گرايي تبديل 

شود. سازمان ملي جوانان بايد احيا شود. 
خانه ملت – پروانه مافي: توسعه حمل و نقل شخصي با توجه به نظام 

يارانه اي سوخت، پاسخ مناسبي به حل مسئله ترافيك است. 
ايسنا – محمدصادق افراسيابي: راهكاري براي فيلترينگ عادلانه فضاي 

مجازي پيدا كنيم. 
 

نكته اينستاگرامي درباره دوربين مدار بسته يكي از كاسب هاي قديمي 
بازار:

اين نوشته رو پشت شيشه دكان يكي از كاسب هاي قديمي بازار ديدم. 
تو نگاه اول به چشمم همون جمله معروف »اين مكان مجهز به دوربين 
مدار بسته مي باشد« اومد، اما يه لحظه چشمم به اول جمله افتاد كه چه 

قدر قشنگ نوشته بود »دنيا مجهز به دوربين مدار بسته است.«

خودروسازان در حاشيه  امن آلودگي هوا!
با نزديك تر ش�دن به فصل س�رد س�ال و ايجاد پدي�ده وارونگي 
ه�وا برخ�ي از كارشناس�ان ش�هري پيش�نهاد داده اند ت�ا براي 
كاه�ش آلودگي ه�وا از خودروها به تناس�ب آلايندگ�ي عوارض 
درياف�ت ش�ود و مديريت ش�هري از اي�ن راه درآمدزاي�ي كند. 
در اين زمينه طباطبايي مزدآبادي با اشاره به اينكه اغلب كارشناسان 
يكي از اصلي ترين عوامل آلايندگي هواي ته��ران را خودروها عنوان 
مي كنند، گفت: اگر قرار است مالياتي در اي��ن زمينه به نفع مديريت 
شهري اخذ ش��ود، بهتر است ب��ا در نظر گرفتن نس��بت به آلايندگي 
موتورها تنظيم شود.  اين كارشناس شهری بيان داشت: در اين زمينه 
مي توان با در نظ��ر گرفتن يك مدل شش عاملي ب��ا شاخص هاي نوع 
استاندارد، ميزان آلايندگ��ي، ميانگين كاركرد در س��ال، محل تردد 
خودرو، نوع سوخت و رعايت استانداردهاي مربوط، اين ماليات را اخذ 
كرد.  ارائه راهكار براي كاهش و كنترل آلودگي و آلايندگي هوا از سوي 
كارشناسان و دستگاه هاي متولي در اين زمينه مي تواند زمينه را براي 
دستيابي به يك راهبرد اساسي در كاهش آلودگي هوا فراهم كند،اما 
اينكه گفته شود عوارض شهري از خودروها به تناسب آلايندگي اخذ 
شود، با توجه به اينكه بس��ياري از خودروهاي غي��ر استاندارد كشور 
در دست اقش��ار آسيب پذير اس��ت و از كيفيت استان��دارد بالايي هم 
برخوردار نيست، در عمل فشار آوردن به اين گروه ها است.  در حقيقت 
خودروهاي مدل بالا، اكثراً با استانداردهاي روز دنيا و توسط كارخانجات 
معتبر توليد شده است و كمترين آلودگي و آلايندگي را دارد و عملياتي 
كردن اين پيشنهاد همان گونه كه در متن به آن اشاره شد، به گونه اي 

ظلم در حق اكثريت مردم كم درآمد است. 
متأسفانه در كشور چندين كارخانه توليد خودرو وجود دارد كه بسياري 
از توليدات اين كارخانجات نه تنها استانداردهاي معمولي را ندارد، بلكه 
بسياري از خودروهاي صفر توليدي با آلودگي و معايب بسياري روانه 
بازار مصرف شده و مي شود.  در حقيقت اين توليدكنندگان با دور زدن 
استانداردهاي داخلي و جهاني سودهاي كلاني را به دست مي آورند و 

فقط آلودگي و آلايندگي به هواي كشور تزريق مي كنند. 
بر اين اس��اس باي��د سياست هاي تشويق��ي و تنبيهي مس��تقيماً براي 
توليدكنندگ��ان اعمال ش��ود.  يعني مالي��ات سب��ز از توليدكنندگان 
خودروهاي غير استاندارد اخذ شود تا اين توليدكنندگان موظف به رعايت 

استانداردها و ضوابط و مقررات براي توليد خودروهاي باكيفيت شوند. 
در كشور ما بيشتر خس��ارت هاي جاني و مال��ي از جانب خودروهاي 
توليدي غير استاندارد به مردم و كشور تحميل مي شود كه لازم است 
در اين زمينه خودروسازان، خود را ب��ا شرايط و استانداردهاي جهاني 
مطابقت دهند تا ضمن كاهش مصرف سوخت و بهره گيري از انرژي هاي 

نو، ميزان خسارت هاي جاني و مالي سير نزولي به خود بگيرد.  
بايد توجه داشت خودروهاي غير استاندارد علاوه بر خسارت هاي جاني و 
مالي، عامل اصلي در تخريب محيط زيست نيز به حساب می آيد كه لازم 
است تا دولت و مجلس و همچنين قوه قضائيه به اين موضوع به شكل 
صحيح و در كمترين زمان ممكن ورود كند تا سايه آلودگي و آلايندگي 

بر سر شهروندان و شهرها  بيش از اين سنگيني نكند. 

نيره ساري
  گزارش  یک

  رئيس دانشگاه تربيت دبير شهيد رجايي با بيان اينكه سالانه حدود 
7۵۰ نفر از اين دانشگاه فارغ التحصيل مي شون��د، گفت: تمام ظرفيت 

كارشناسي اين دانشگاه به تربيت دبير اختصاص دارد. 
  رئيس پژوهشكده علوم و فناوري هاي پزشكي دانشگاه شهيد بهشتي 
با اشاره به اينكه به زودي آزمايشگاه  مطالعات خواب راه اندازي مي شود، 
اعلام كرد: بر اساس مطالعات اختلالات خواب مي تواند احتمال ابتلا به 

آلزايمر و افسردگي را افزايش دهد. 
  رئيس سازمان محيط زيس��ت در خصوص تصميم اين سازمان براي 
اجرا يا عدم اجراي طرح هاي گردشگري در جزيره آشوراده اظهار كرد: در 
جنوب شرقي آشوراده نزديك به 4۰ هكتار مستثنيات وجود دارد كه تنها 

در اين محدوده زمينه اجراي طرح هاي گردشگري وجود دارد. 
  شهردار منطقه ۱۱ تهران گفت: بيش از نيمي از مرمت و بازسازي خانه 
تاريخي تيمورتاش از سوي سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري انجام 

شده است و مرمت آن در مراحل پاياني قرار دارد. 
  نماينده مردم كهنوج، فارياب، منوجان، رودبار و قلعه گنج در مجلس 
ش��وراي اسلامي گف��ت: قهوه خانه مك��ان خاصي است ك��ه وقتي فرد 
علاقه مند به قليان براي استعمال قليان به آنجا مي رود، اگر عرضه قليان 
در اين مكان تعطيل شود، او در منزل خود اقدام به اين كار مي كند، در 
حالي كه در اين صورت ممكن است استعمال قليان در ميان خانواده او 

نيز شيوع پيدا كند. 
  مدير ك��ل پزشكي قانون��ي استان ته��ران ضمن هش��دار در مورد 
گازگرفتگي با گاز مونوكس��يد كربن گفت: در شش ماه نخست امسال 
37 نفر در پايتخت به علت مسموميت با گاز مونوكسيد كربن جان خود 

را از دست داده اند. 

محسن رحيمي انوران| باشگاه خبرنگاران

نمای نزدیک

فرهنگ�ي  كميس�يون  رئي�س  ناي�ب 
مجل�س از برخ�ورد قاطعان�ه مجل�س با 
كس�اني كه هزينه هاي س�ربار ب�ه زائران 
اربعين تحمي�ل كنند، خب�ر مي دهد، اين 
در حالي اس�ت ك�ه گويا س�امانه س�ماح 
وابس�ته به س�ازمان ح�ج و زي�ارت يكي 
عوام�ل گران ش�دن س�فر اربعين اس�ت. 
حجت الاسلام نصراله پژمان فر در گفت و گو با 
»جوان« با اشاره به مكاتبه اي با سازمان حج 
و زيارت براي مشخص شدن ميزان هزينه هاي 
اخذ شده از زائران اربعين مي گويد: مجلس به 
شدت روي وضعيت هزينه ها حساس و پيگير 
است و قاطعانه با كساني كه كوتاهي كنند و 
منجر به وارد شدن هزينه هاي سربار به زائران 
اربعين شوند، برخورد خواهد كرد.  پژمان فر 
مي افزايد: نبايد نگاه انتفاعي به زائران اربعين 
وجود داشته باشد. راهپيمايي عظيم مردمي 
در اربعين، فرصت ب��زرگ فرهنگي است كه 
بايد از آن به نحو كامل استفاده كرد، نه اينكه 

هزينه هاي آن را براي مردم زياد كرد. 

نماينده مشه��د در مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه اكثر زائران اربعين را قشر متوسط و 
رو به پايين جامعه تشكيل مي دهند، مي گويد: 
بايد تهمي��دي انديشيده شود ك��ه كمترين 
هزينه متوجه زائران شود تا شاهد آن باشيم 
هر ساله بر تعداد افرادي متقاضي براي حضور 

در مراسم اربعين افزوده شود. 
 پژمان فر درباره امكان لغو ويزاي ميان ايران و 
عراق به »جوان« مي گويد: چند سالي است كه 
از طريق وزارت امور خارجه در حال پيگيري 
لغو ويزا با عراق هس��تيم، اما طرف عراقي به 
خاطر اينكه تعداد قابل توجه��ي ايراني براي 
زيارت به ع��راق مي رون��د و در مقابل تعداد 
مسافران و زواري كه از عراق به ايران مي آيند، 
رقم چشمگيري نيست، حاضر نيست از درآمد 
4۰ دلاري از هر ويزا چشم پوشي كند. اين رقم 
وقت��ي در ميليون ها زائر ايران��ي ضرب شود، 
درآمد قابل ملاحظه اي را براي عراق به همراه 
خواهد داشت، اما ما هنوز در تلاش هستيم كه 

بتوانيم اين كار را به سرانجام برسانيم. 

پژمان فر: مجلس قطعاً با هزينه هاي سربار اربعين

 

 برخورد خواهد کرد

جعفري دولت آبادي:

 دادستاني در مبارزه با عرضه قليان
 ورود جدي مي کند

 نخس�تين جلس�ه دادس�تاني ته�ران ب�ا موضوع آس�يب هاي 
اجتماعي در س�ال 1396، با حضور تعدادي از معاونان دادس�تان 
و سرپرس�تان نواح�ي دادس�راي ته�ران، فرمان�ده ني�روي 
انتظام�ي ته�ران ب�زرگ، فرمان�ده پليس اخلاق�ي ناج�ا، برخي 
فرمانده�ان پلي�س ته�ران ب�زرگ و نماين�دگان دس�تگاه هاي 
اجراي�ي، س�ازمان ها و برخ�ي نهاده�اي فرهنگي برگزار ش�د. 
جعفري دولت آبادي با اشاره به ضرورت ورود نهادهاي متولي به موضوع 
آسيب هاي اجتماعي افزود: نبايد تم��ام امور متوجه دستگاه قضايي و 
پليس شود؛ چراكه به عنوان مث��ال در بحث استعمال قليان در اماكن 
عمومي، اين گونه  امور از وظايف صنف مربوطه است؛ در واقع عدم انجام 
وظايف از ناحيه  دستگاه هاي متولي، ما را با مشكلاتي مواجه مي كند. 

وي در خصوص منع عرضه قليان  و استعمال آن در اماكن عمومي با اشاره 
به اينكه استعمال مواد دخاني و عرضه قليان در اماكن عمومي، مشكلي 
است كه سال ها ست در جامعه مطرح است، اظهار داشت: به رغم تصويب 
قانون جامع كنترل و مبارزه با دخانيات كه چنين اقداماتي را جرم انگاري 
كرده ، متأسفانه نقض قانون در اكثر استان هاي كشور از جمله تهران رخ 
مي دهد.  جعفري دولت آبادي اظهار داشت: در عرضه ارائه مواد دخاني سه 
صنف قابل تفكيك هستند: نخست، قهوه خانه هاي سنتي و قديمي كه 
از پيش از انقلاب موجود بوده و غالباً در مناطق كارگري مستقر هستند؛ 
دوم، قليانس��راهايي كه در سال ه��اي اخير راه اندازي ش��ده و محدوده 
فعاليت آن صرفاً عرضه قليان و محل حضور جوانان است و سوم، اماكني 
با كاربري هاي ديگر مانند رستوران ها و كافي شاپ ها كه با هدف كس��ب 
درآمد بيشتر، مبادرت به عرضه قليان مي كنند.  دادستان تهران خطاب 
به پليس تأكيد كرد كه در مرحله اول بايد به سراغ قليانسراهاي جديد و 
كافي شاپ ها و رستوران ها رفت و در اين راستا واحدهاي صنفي فاقد مجوز 
را در اولويت قرار داد.  جعفري دولت آبادي در خصوص نحوه اقدام پليس 
در مقابله با عرضه قليان در اماكن عمومي اظهار داشت: برنامه پيشنهادي 
مبتني بر اجراي تهاجمي و دستگيري افراد نيست؛ بلكه لازم است ابتدا 
از طريق صنف مربوطه اخطاريه اي ب��راي واحدهاي صنفي ارسال شود 
و با اعطاي مهلت يك هفته تا ۱۰ روزه براي جم��ع آوري قليان ها، اقدام 
اوليه به واحدهاي صنفي واگذار شود و چنانچه اقدامي از سوي متصدي 
واحد صنفي به عمل نيامد، پليس با حمايت قضايي اقدام كند.  جعفري 
دولت آبادي دادستان تهران با اشاره به م��اده ۱۱4 قانون آيين دادرسي 
كيفري مصوب و اختي��ار بازپرس براي جلوگي��ري از فعاليت هاي مضر 
به سلامت و مخل امنيت جامعه يا نظم عمومي اعلام داشت: دادستاني 
تهران در امر جمع آوري و مبارزه با قليانسراهاي غيرمجاز و ديگر نهادهاي 
عرضه كننده قليان كه فاقد مجوز هستند، ورود جدي مي كند.  وي ضمن 
اعلام حمايت قاطع دادستاني تهران از اقدامات صنفي و پليس خواستار 
همكاري بيشتر صدا و سيما براي توليد و پخ��ش برنامه هاي فرهنگي و 

آموزشي مرتبط با سلامت مردم و مضرات استعمال مواد دخاني شد. 

كبري فرشچي
  گزارش   

رئيس فراكسيون مديريت شهري و روستايي مجلس:

۴۰ درصد از سهم شهرداري ها از درآمدهاي 
ماليات پرداخت نمي شود

رئي�س فراكس�يون مديري�ت ش�هري و روس�تايي مجل�س ب�ا 
بي�ان اينك�ه 4۰ درص�د از س�هم ش�هرداري ها در مالي�ات ب�ر 
ارزش اف�زوده پرداخت نمي ش�ود، گفت: تس�اوي س�هم ماليات 
ب�رارزش اف�زوده ب�راي ش�هرداري و دول�ت ش�دني نيس�ت. 
مهرداد بائوج لاهوتي  در خصوص پيشنهاد پيگيري تساوي سهم دولت 
و شهرداري از درآمدهاي حاصل از ماليات برارزش افزوده گفت: ماليات 
بر ارزش افزوده به طور كلي به ميزان 9 درص��د است كه از اين ميزان، 
3 درصد متعلق به شهرداري ها، يك درصد در اختيار حوزه درمان و ۵ 
درصد سهم دولت است.  نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به اينكه ماليات برارزش افزوده شامل دو بخش است، افزود: يك 
بخش موارد گفته شده و بحث ديگر مربوط به عوارض آلايندگي است، 
اختصاص سهم تساوي به دولت و شهرداري در ماليات بر ارزش افزوده 
رويكرد مناسبي است، اما در شرايط فعلي امكان آن وجود ندارد؛ اما اگر 
بتوان يك درصد از سهم دولت كم و به سه��م شهرداري ها اضافه كرد، 
مي توان در ايجاد منابع پايدار بيشتري به شهرداري كمك كرد.  وي با 
بيان اينكه به طور حتم امكان افزايش ماليات بر ارزش افزوده در كشور 
وجود ندارد، تصريح كرد: در گذشته 8 درص��د ماليات برارزش افزوده 
وجود داشت كه يك درصد به آن افزوده شد، بنابراين در شرايط سخت 
فعلي امكان افزايش مجدد ماليات وجود ندارد، اما مي توان از سهم دولت 
كم و به سهم شهرداري ها اضافه كرد.  بائوج لاهوتي با اشاره به اينكه حتي 
افزايش يك درصدي سهم شهرداري ها با فشارها و مخالفت هاي دولت 
نيز امكان پذير نيست، گفت: البته وزارت كشور بايد در شرايط فعلي به 
دنبال اين باشد ك��ه واريز سهم 3 درصدي شه��رداري به طور كامل از 
ماليات بر ارزش افزوده چرا تاكنون انجام نشده است، بنابراين سازمان 
شهرداري ها در حال حاضر به عنوان متولي نمي تواند از حقوق خود دفاع 
كند.  رئيس فراكسيون مديريت شهري و روستايي مجلس، با تأكيد بر 
اينكه اختصاص سهم مساوي به دولت و شهرداري ها در ماليات بر ارزش 
افزوده سخت است، افزود: بايد واريزكامل همين سهم 3 درصدي به طور 
كامل پيگيري شود، متأسفانه ۶۰ درصد از سهم شهرداري پرداخت و 4۰ 

درصد به حساب شهرداري ها واريز نمي شود. 


